
 

 

 

 

15.5 Koncovky pasiva 

Indikativ pasiva slovesa λυω 

 prézens futurum imperfektum aorist 

1. os. sg. λυομαι λυθησομαι ἐλυομην ἐλυθην 

2. os. sg. λυῃ λυθησῃ ἐλυου ἐλυθης 

3. os. sg. λυεται λυθησεται ἐλυετο ἐλυθη 

1. os. pl. λυομεθα λυθησομεθα ἐλυομεθα ἐλυθημεν 

2. os. pl. λυεσθε λυθησεσθε ἐλυεσθε ἐλυθητε 

3. os. pl. λυονται λυθησονται ἐλυοντο ἐλυθησαν 

 

Další způsoby pasiva slovesa λυω 

 prézens aorist 

imperativ 2. os. sg. λυου λυθητι 

2. os. pl λυεσθε λυθητε 

infinitiv  λυεσθαι λυθηναι 

participium  λυομενος λυθεις1 

                                                           

 

1 λυθεις má nominativ feminina λυθεισα a nominativ neutra λυθεν a kmen maskulina a neutra λυθεντ-. Skloňuje jako λυων a λυσας. 
Jeho úplné skloňování je: 
 mask. fem. neut. 
sg. N. λυθεις λυθεισα λυθεν 

G. λυθεντος λυθεισης λυθεντος 
D. λυθεντι λυθεισῃ λυθεντι 
A. λυθεντα λυθεισαν λυθεν 

pl. N. λυθεντες λυθεισαι λυθεντα 
G. λυθεντων λυθεισων λυθεντων 
D. λυθεισιν λυθεισαις λυθεισιν 
A. λυθεντας λυθεισας λυθεντα 



 

 

 

 

 

15.5.1 Pasivum v prézentu a imperfektu 

Pokud se podíváte na prézens a imperfektum v tabulkách, vidíte, že koncovky jsou přesně 

tytéž jako v prézentu a imperfektu (media) deponentních sloves. Např. 

 ῥυεται – 3. os. sg. ind. préz. med. slovesa ῥυομαι 

 λυεται – 3. os. sg. ind. préz. pas. slovesa λυω 

Toto evidentně nastoluje otázku, jak rozlišíte medium a pasivum – budeme se tím zabývat 

později. 

 

15.5.2 Pasivum futura a aoristu 

Pokud se podíváte na futurum pasiva v tabulce, vidíte, že má stejné koncovky jako futura 

media (a proto stejné jako prézens media a prézens pasiva). Rozlišujícím rysem je sufix θης. 

Když se podíváte na aorist, je třeba zmínit překvapující skutečnost, že jeho koncovky jsou 

mnohem podobnější koncovkám aktiva (zvlášť -ημεν a -ητε a participium nekončící na -

μενος) než ostatní koncovky pasiva/media. 

Futurum a aorist pasiva zahrnují přidání θ na konec kmene. Nepřekvapuje, že toto může 

způsobit těžkosti, stejně jako přidání sufixu σ (část 6.6). Kombinace, které se vyskytují, jsou 

uvedeny v důležité gramatice. 

Důležitá gramatika 

π, β, φ  + θ → φθ 

τ, δ, θ, ν  + θ → σθ 

                                                                                                                                                                                                   

 

 



 

 

 

 

Kromě toho, jak byste očekávali, ve slovesech na -εω se ε prodlužuje na η před θ (stejně jako 

je tomu před σ ve futuru/aoristu aktiva/media). 

 

Příklady 

 ἀχθησομαι – indikativ futura pasiva slovesa ἀγω – budu veden 

 ἠχθην – indikativ aoristu pasiva slovesa ἀγω – byl jsem odveden 

 λαληθεις – participium aoristu pasiva slovesa λαλεω – byv vysloven 

 βαπτισθηναι – infinitiv aoristu pasiva slovesa βαπτιζω – být pokřtěn 

 

 


